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مهسا گربندي

پرونده
 انرژی های

 تجدید پذیر

استفاده از ظرفیت 
انرژی تجدیدپذیر 

در کشور هزارو88 
مگاوات بوده است 

و اگر این عدد را در 
کنار ظرفیت 92 هزار 

مگاواتی بگذاریم 
و مقایسه کنیم، 

کار خاصی انجام  می بینیم 
نداده ایم 

   می توانیم حداقل
 50 درصد از انرژی الکتریکی 

 موردنیاز کشور را 
به راحتی از منابع تجدیدپذیر 

تولید کنیم 

    قیمت  بین المللی

    سوخت هواپیما

   لیتری 22 هزار تومان

ت اما
    اس

ت در ایران 
   این سوخ

 600 تومان فروخته

    می شود، یعنی دولت

یلیارد
   سالانه 35 هزار م

ن یارانه
    توما

    به افراد پولدار می دهد 

      که سوار هواپیما 

   شوند!

نیروگاه هایی 
در اطراف 
تهران وجود 
دارد که با 
راندمان 
20درصد کار 
می کنند، یعنی 
ن نیروگاه ها 

ای
80 درصد دود 
و 20 درصد 
برق تولید 
می کنند!

تأثیر انرژی های تجدیدپذیر بر کاهش آلودگی هوا در گفت و گو با رئیس اتحادیه انجمن های انرژی ایران

نيروگاه ها چقدر در آلودگي هوا نقش دارند؟
نيروگاه ها به عنوان يكي از مظنون هاي هميشگي آلودگي هواي كلانشهرها مطرح 
مي شوند؛ موضوعي كه هرچند تاكنون چندين بار از سوی مسئولان رد شده است، 
اما همچنان در رديف اول اتهام قرار دارد. مصرف اصلي سوخت نيروگاه هاي كشور 
گاز است اما نيروگاه ها در فصل زمستان با كمبود سوخت گاز به دليل اولويت مصرف 
خانگي، مجبور به اس��تفاده از گازوئيل به عنوان سوخت دوم مي شوند. اين سوخت 
دوم نه تنها به نيروگاه ها بلكه به همه صنايع ني��ز تعلق مي گيرد، اما به دليل كمبود 
س��وخت دوم نيز نيروگاه ها و صنايع مدت كوتاهي مجبور به مصرف مازوت هستند 
كه درصد بالاي گوگرد موجود در مازوت باعث مي ش��ود اين فرآورده نقش بسزايي 
در آلايندگي داشته باشد. نكته مهم تر اين است كه از بين كل صنايع و مجتمع هاي 
صنعتي كه همزمان با نيروگاه ها در حال س��وزاندن س��وخت هاي قابل دس��ترس 
پالايشگاه هاي كشور هستند، ۱۰درصد نيروگاه هاي كل كشور مازوت سوز هستند 
و به اعتقاد كارشناسان محيط زيس��ت، جرم مولكولي و ضريب انتشار بازده گوگرد 
موجود در مازوت تا ۱۰كيلومتر تأثيرگذار اس��ت. هر چند نمي توان يك منبع و آن 
هم نيروگاه ها را تنها دليل اصلي آلايندگي ش��هرها برش��مرد، اما بايد به اين نكته 
توجه كرد كه نياز مصرف برق كشور در زمستان نصف ظرفيت منصوبه صنعت برق 
اس��ت، بنابراين اين امكان را فراهم مي كند تا واحدهايي كه راندمان كمتري دارند 
يا ملاحظات زيس��ت محيطي در مورد آنها وجود دارد، در اين فصل برنامه تعميرات 
داشته باشند و براي پيك مصرف سال آينده آماده شوند، با اين حال لازم است دولت 
عزم جدي براي از رده خارج كردن نيروگاه هاي قديمي و جايگزيني آنها با نيروگاه هاي 
سيكل تركيبي داشته باشد و همچنين همه توان خود را براي استفاده از انرژي هاي 

تجديدپذير به كار گيرند.
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»آلودگي هوا«   زاييده  افكار غبار گرفته
باد   و خورشيد  براي  مملكتي كه  نفت  و گاز دارد، گران  است!

ش�اخص آلودگي هوا روز به روز بیشتر و هوا سال به س�ال آلوده تر از 
قبل مي شود. چشم ها از این هواي پردود مي سوزد و ریه ها از تنفس 
گرد وغبار تیر مي کشد. برنامه هاي زیادي روي کاغذ نوشته شده اما 
اجرا نشده یا نهایتاً ناقص اجرا شده است. مقصران زیادي براي آلودگي 
هوا وج�ود دارد، اما هر کس تقصیرها را گردن دیگ�ري مي اندازد. از 
آنجا که کاري براي کاهش آلودگي هوا انجام نمي شود، همه در انتظار 
باد و باران مانده اند و هیچ کس هم نمي داند معضل آلودگي هوا تا چه 
زماني ادامه پیدا خواهد کرد. این هواي آلوده، آسیب هاي جاني و مالي 
زیادي را به دنبال داشته، حتي موجب تعطیلي مدارس شده و آموزش 
را نیز تحت تأثیر قرار داده است. یكي از مقصران اصلي آلودگي هوا، 
نیروگاه هاي فسیلي است که در افزایش آلاینده ها و تشدید آلودگي 
هوا نقش مؤثري داشته و دارد، به همین دلیل کارشناسان بارها و بارها 
اعلام کرده اند اگر به سمت استفاده از انرژي هاي تجدیدپذیر برویم، 
آلودگي هوا کاهش مي یابد. به طور حتم اس�تفاده از انرژي هاي پاك 
یكي از عواملي است که همه ما را از تنفس هواي آلوده نجات خواهد 
داد، اما س�ازوکار اس�تفاده از این انرژي ها چگونه باید باش�د و اصلًا 
ظرفیت استفاده از آنها چقدر اس�ت؟ چرا تا امروز از این انرژي های 
خدادادي غفلت ش�ده اس�ت؟ »جوان« در این رابطه با دکتر هاشم 
اورعي، رئیس اتحادیه انجمن هاي انرژي ایران گفت وگو کرده است. 

  
 زماني وقتي درباره آلودگي هوا در ایران صحبت مي ش�د، 
تصویر آلودگي هواي تهران در ذهن  مان نقش مي بس�ت، 
حالا چند س�ال اس�ت آلودگي هوا فقط مرب�وط به تهران 
نیست و ش�هرهاي زیادي درگیر این معضل شده اند. اگر 
قرار باشد به طور جدي و مؤثر با آلودگي هوا مقابله کنیم، 

چه کاري باید انجام دهیم؟
معضل آلودگي هوا يك شبه ايجاد نشده و يك شبه هم برطرف نخواهد شد، 
بلكه نيازمند برنامه بلندمدتي است و هزينه هاي مالي، مديريتي، اجتماعي 
و سياسي دارد. يكي از عوامل اصلي آلودگي هوا به  خصوص در شهرهاي 
پرجمعيت سوخت هاي فسيلي است، بنابراين اگر قرار باشد به طور جدي 
با ماجراي آلودگي هوا مقابله شود، بايد ماجراي استفاده از سوخت هاي 
فس��يلي را حل وفصل كنيم، اول »حمل ونقل« و دوم آلايندگي ناشي از 
نيروگاه ها را بايد مدنظر قرار دهيم. در حالي كه بايد همه تلاش مان را براي 
كاهش آلودگي هوا انجام دهيم اما سال هاست در جهت مخالف حركت 
كرده ايم. از يك سو نيروگاه هايي در اطراف تهران وجود دارد كه با راندمان 
2۰ درصد كار مي كنند، يعني اين نيروگاه ه��ا 8۰ درصد دود و 2۰ درصد 
برق توليد مي كنند! از س��وي ديگر همه ما مي دانيم كه كيفيت بنزين و 
گازوئيل استاندارد نيست، البته نمي دانيم  درصد استانداردنبودن دقيق 
آن چقدر است. بايد تمام اين موارد يك به يك مورد بررسي قرار گيرد و به 

دنبال راهكار مؤثر و كاربردي براي آنها باشيم. 
 طبق گفته مدیرعامل ش�رکت ملي پخ�ش فرآورده هاي 
نفتي، در شش ماهه اول سال جاري روزانه به طور میانگین 
116میلیون لیتر بنزین در کشور مصرف شده که این آمار 
نسبت به سال گذشته 13 درصد افزایش داشته است. علت 

افزایش مصرف بنزین را چه مي دانید؟ 
ماجرا اين اس��ت كه حمل و نقل عمومي در تهران و چندين ش��هر ديگر 
كافي و مناسب نيس��ت، به همين دليل مردم اقبالي براي استفاده از آنها 
ندارند، مگر از سر ناچاري. در مقابل اما مي بينيم در اروپا متداول ترين نوع 
مسافرت هاي شهري و بين شهري با قطار و ساير وسايل حمل و نقل عمومي 
انجام مي شود تا جايي كه حتي اگر يك شهروند ايراني را به اروپا بفرستيد، 
خواهيد ديد اس��تفاده از حمل و نقل عمومي را به اس��تفاده از خودروي 

ش��خصي ترجيح خواهد داد. اين اعتراف تلخي است كه در كشورمان به 
خدمات عمومي اينچنيني، توجه چندان زيادي نشده، براي همين مردم 
از خودروي ش��خصي كه از قضا، قيمت بنزين هم ارزان اس��ت، استفاده 
مي كنند. همين چند روز پيش مطلبي خواندم كه در آن نوش��ته ش��ده 
بود، قيمت بين المللي سوخت هواپيما، ليتري 22 هزار تومان است اما اين 
سوخت در ايران 6۰۰تومان فروخته مي شود، يعني دولت، سالانه 35 هزار 
ميليارد تومان يارانه بي هدف در قيمت بنزين دارد، البته اگر گفته ش��ود 
اين 35 هزارميليارد تومان را در جهت خدمت رساني به دهك اول و دوم 
جامعه استفاده مي كنند تا آنها توانمندتر شوند و شرايط شان بهبود يابد كه 
خوب و مايه خوشحالي است، اما برعكس، شاهد آن هستيم كه اين يارانه 
از سوی سه دهك بالا مورد استفاده قرار مي گيرد، در واقع مردم فقير پول 
مي دهند كه مردم پولدار سوار هواپيما شوند! اگر بنزين مصرف مي شد و 
گره كارها را باز مي كرد كه خوب بود، اما مصرف بنزين جز آلودگي هيچ 
چيزي براي مان نداشته و ندارد. بدتر اينكه هيچ نوع فعاليت مؤثر و واقعي 

در راستاي كاهش آلودگي نيز مشاهده نمي شود. 
 برقي شدن وسایل نقلیه را تا چه میزان در کاهش آلودگي 

هوا مؤثر مي دانید؟
قطعاً با برقي شدن وسايل حمل و نقل عمومي و شخصي انتشار آلايندگي ها 
كمتر خواهد ش��د اما اين امر ش��روطي دارد. در نروژ اعلام شده است تا 
سال2۰35 فروش خودروي بنزيني و گازوئيلي ممنوع خواهد شد و برق 
جاي بنزين را در حمل و نقل جاده اي )خودرو، قطار، هواپيما و كش��تي( 
خواهد گرفت. بر فرض كه ما بخواهيم يك شبه همه خودروهاي بنزيني 
را تبديل به خودروي برقي كنيم و مانع انتشار آلايندگي هاي آنها شويم. 
خب برق اينها قرار است از كجا تأمين ش��ود؟ اگر قرار باشد گاز و بنزين 
را در ني��روگاه بريزيم تا برق اين وس��ايل حمل و نقل تأمين ش��ود كه 
خودش نقض غرض است. زماني جايگزيني خودروي برقي به جاي 
خودروي بنزيني راهگشا خواهد شد كه توليد برق آن از منابع 
تجديدپذير باشد، در غير اين صورت راه به جايي نخواهيم برد. 
اروپا، چين و قس��متي از خاورميانه، به ش��دت و سرعت 
از مناب��ع تجديدپذير برق مي گيرند ت��ا از مزاياي آن 
بيش��ترين بهره را ببرند و آلودگي هوا را كم كنند، 
آنها گام هاي مهمي در اين صنعت برداشته اند 
اما متأس��فانه در ايران در تمام اين سال ها 
اقدام قابل تعريفي انجام نش��ده اس��ت. 
طبق آخرين آمار، استفاده از ظرفيت 
ان��رژي تجديدپذي��ر در كش��ور 
هزارو88مگاوات بوده اس��ت 
و اگر اين ع��دد را در كنار 
ظرفيت 92 هزار مگاواتي 

بگذاريم و مقايس��ه كنيم، مي بيني��م كه كار خاصي انج��ام نداده ايم، در 
صورتي كه مي توانيم حداقل 5۰ درصد از ان��رژي الكتريكي را به راحتي 
از منابع تجديدپذير توليد كنيم. ما هنوز وس��ايل نقليه را برقي نكرده ايم 
و مي بينيم كه با بحران كمبود برق مواجه هس��تيم. مثلًا تابس��تان سال 
گذش��ته، مصرف برق كش��ور به 74 هزار مگاوات رس��يد و از همين حالا 
مس��ئولان اعلام كرده اند براي س��ال آينده ۱8 هزار مگاوات سال آينده 
كسري خواهيم داشت. من بارها و بارها گفته ام مشكل ما ناترازي فزاينده 
در بخش برق است و هر سال بدتر از سال قبل مي شود، اما چه كار برايش 
كرده اند؟ هيچ! كارهايي كه انجام شده سرعت لاك پشتي داشته كه عملًا 

انگار كاري انجام نشده است. 
 کار چندان مؤثري انجام نش�ده و حالا باید آستین همت 
را بالا بزنی�م و کاري کنیم. به نظر ش�ما چه می�زان انرژي 
تجدیدپذی�ر در کوتاه م�دت و بلندمدت در کش�ور قابل 

اجراست؟

هنگامي كه وزي��ر نيروي دولت س��يزدهم براي گرفت��ن رأي اعتماد به 
مجلس شوراي اسلامي رفت، گفته بود ۱۰ هزار مگاوات انرژي تجديدپذير 
اجرا خواهد كرد. از س��وي ديگر برنامه اي را تدوين كرد تا صنايع مكلف 
ش��وند ۱۰ هزار مگاوات انرژي را خودش��ان تأمين كنند. در شوراي عالي 
انرژي اخيراً تصويب شده كه ۱۰هزار مگاوات كم است و 2۰ هزار مگاوات 
به آن اضافه كردند و اين رس��ماً اعلام ش��د. به نظر من مي توانيم برنامه 
پنج ساله واقعي و به دور از شعار داشته باشيم كه طي زمان تعيين شده، 
2۰ هزار مگاوات انرژي تجديدپذير توليد كنيم )سالي 4 هزار مگاوات(، اما 

اين كار نياز به عزم جدي و همگاني دارد. 
 موانع پیش رو تا به حال چه مواردی بوده است؟

اينكه چرا تا به حال كاري مؤثر انجام نشده است، بخش بزرگي از آن بعد 
فرهنگي دارد، مثلًا اينكه بسياري از مسئولان معتقدند وقتي مملكت نفت 
و گاز دارد،  باد و خورشيد »گران« است. متأسفانه باورپذيري در ميان آنها 
وجود ندارد. مسئله دوم اينكه بين بخش هاي مختلف ناهماهنگي وجود 
دارد. اگر قصد داريم به سرعت توس��عه پيدا كنيم، بايد امكانات ساخت 
داخلي ايجاد كنيم و امكانات مربوط به تجديدپذير ها به وزارت صنايع و 
وزارت نيرو ربط دارد، بعد از آن بايد ببينيم كه آيا بانك مركزي ارز به اين 
كار تخصيص مي دهد؟ خب آن هم ساز خودش را مي زند. در واقع انواع و 

اقسام سازمان هاي مختلف كه هر كدام ش��ان كار خودشان را مي كنند و 
همدلي هم ميان شان وجود ندارد، كارها روي زمين مي ماند. در صورتي 
كه بايد همه دست به دس��ت هم دهند و كار را جلو ببرند. براي استفاده از 
ظرفيت تجديدپذيرها در كشور، عزم راسخ و هميت نياز است و در آخر، 
مشكل بزرگ عدم ارتباط ايران با جهان از جهت سرمايه گذاري و فناوري 
است چراكه جهان تجربه زيادي در توسعه انرژي تجديدپذير دارد و ما از 
آنها عقب مانده ايم. ما در زمينه تجديدپذيرها مانند بچه اي هستيم كه تازه 
مي خواهد راه رفتن ياد بگيرد، قطعاً بچه اي كه تازه راه افتاده را به مسابقه 
دو وميداني نمي برند، بنابراين نياز است با كساني كه چندين  هزار مگاوات 
تجديدپذير را راه اندازي كرده اند، ارتباط بگيري��م، از تجربيات آنها بهره 

ببريم و با آنها كار كنيم. 
 با توجه به سرعت کندي که در بهره گیري از تجدیدپذیرها 

داشته ایم، چقدر دیگر زمان داریم؟ 
ما ديگر زماني نداريم و راهي جز اس��تفاده از تجديدپذيرها باقي نمانده 
است. استفاده از تجديدپذيرها ديگر انتخاب نيس��ت، اجبار است. ديگر 
شرايط اورژانسي است و آقايان مسئول هم اين را مي دانند. بايد در چنين 
شرايطي افراد خبره را دور هم جمع كنيم و به آنها بگوييم با درنظر گرفتن 
تمام محدوديت ها طرح پنج س��اله ای آماده كنند تا با كمك آن، مسئله 

آلودگي هوا و كمبود سوخت را حل كنيم. 
 مگر تا امروز طرح نداشته ایم؟

عمدتاً تا امروز طرح ها و برنامه هاي داده ش��ده به دليل رفع تكليف بوده 
است يا طرح هايي نوشته ايم كه ناشيانه بوده و قابليت اجرا نداشته است، 
شايد هم نمي خواستند اجرا كنند! از نظر من عمده برنامه ها در رابطه با 
انرژي هاي تجديدپذير را آدم هاي اهل فن تدوين نكرده اند و اطلاعات آن 
حداقل در س��طح بين المللي و به روز نبوده است. همين حالا هم وزارت 
نيرو از مديران و تفكرات قديمي استفاده مي كند و به نظر نمي رسد قصد 

تغيير آن را داشته باشد. 
 بر ف�رض که طرحي هم از س�وي اف�راد خبره داده ش�ود 
و بخواهن�د از آن اس�تفاده کنن�د، چق�در مي ت�وان ب�ه 

عملیاتي شدن آن امیدوار بود؟
براي عملياتي شدن اين طرح ها دو نكته مهم وجود دارد. امروز نسبت به 
يك سال و دو سال پيش نياز عاجل به اقدامات بيشتر از قبل شده است و 
برخي از مس��ئولان هم اين موضوع را به خوبي درك كرده اند، اما به هيچ 
وجه طرح ها با سازمان بوروكراتيك فعلي به نتيجه نمي رسد چراكه در هر 
بخشي كه بخواهد كاري انجام شود، آن كار گير مي كند و متوقف مي شود. 
در اين زمينه نياز به حكم حكومتي است تا همه بفهمند اقدام در جهت 
اس��تفاده از انرژي هاي تجديدپذير، ضروري و جدي است. پرواضح است 
كه اگر كش��ور ما عزمش را براي كاري جزم كند، حتم��اً مي تواند آن كار 
را به بهترين شكل ممكن به سرانجام برساند. فقط نياز است اين مسئله 
به مس��ئولان مربوط تفهيم شود و آنهايي كه عزم ش��ان براي استفاده از 
تجديدپذيرها جزم اس��ت، پاي كار بيايند. در غير اين صورت و اگر اتفاق 
و تصميم غيرمتعارفي نيفتد، من احتمال زياد اجراي طرح هاي خوب را 
هم دور مي بينم. اين يك مس��ئله جدي و مهم اس��ت كه هر چقدر زمان 
بيشتري بگذرد و ما در غفلت از استفاده از تجديدپذيرها باشيم، حل ماجرا 
هم سخت تر مي ش��ود، بنابراين »زمان« خيلي مهم است و ما نبايد آن را 

از دست بدهيم.

نظام بانكي همچنان پاشنه آشيل توسعه تجديدپذيرها 
    امیر طالبي*

يكي از راه حل هاي اساسي براي برطرف شدن چالش هاي صنعت تجديدپذير برگزاري جلسه ميان همه ذي نفعان با حضور نمايندگان بخش 
خصوصي نظير انجمن انرژي هاي تجديدپذير و مهم تر از آن پيگيري مصوبه هاي جلسه هاست. همچنين برگزاري نشست هايي كه با همت معاون 
اول رئيس جمهور با عنوان بررسي طرح هاي آب و انرژي صورت می گيرد، بسيار ضرورت دارد، به نظر مي رسد لازم است بخش اعظم زمان اين 
جلسه ها صرف ايجاد هماهنگي ميان وزارتخانه ها و همراستاكردن اهداف آنها شود. تاكنون چند تصميم راهگشا و استراتژيك در نشست بررسي 
طرح هاي آب و برق با حضور معاون اول رئيس جمهور گرفته شده است، از جمله اين تصميم ها مي توان به احداث 4هزارو5۰۰مگاوات نيروگاه 
خورشيدي به  منظور رفع ناترازي سوخت و برق و نيز ايجاد فضايي به  منظور ورود صندوق توسعه ملي به تأمين مالي طرح هاي تجديدپذير اشاره 
كرد. با توجه  به اينكه يكي از مشكلات اصلي كه سبب توسعه نيافتن صنعت تجديدپذير شده است، دشواري تأمين مالي طرح هاست، فراهم كردن 
فضاي ورود صندوق توسعه ملي گامی اساسي در حل اين مشكل است، اما در اين مورد هم شبيه بقيه موارد به هماهنگي هاي بيشتر نياز است. 
به  عنوان  مثال همچنان بانك هاي عامل درخواست وثايق سنگين خارج از طرح از سرمايه گذاران دارند كه عملًا استفاده از منابع صندوق را اگر 
نه غيرممكن كه بسيار دشوار مي سازد، از طرف ديگر از آنجا كه پرداخت ها به س��رمايه گذاران در صنعت برق به  صورت ريالي است، همچنان 
تكليف پرداخت اقساط صندوق توسعه ملي پس از احداث نيروگاه ها مشخص نيست، بنابراين لازم است بانك مركزي مكلف به تبديل ريال به 
ارز براي سرمايه گذاران شود، در غير اين صورت امكان استفاده از تسهيلات صندوق وجود ندارد.  همكاري وزارتخانه هاي نيرو و جهاد كشاورزي 

و سازمان محيط زيست براي تسهيل احداث 4هزارو56۰۰مگاوات نيروگاه تجديدپذير بسيار ضروري است. 
*عضو هیئت مدیره انجمن انرژي هاي تجدیدپذیر ایران


